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Departe de mine gândul de a reproșa 
ceva trecerii astfel a timpului, ori 
determinării unui alt spațiu fotbalistic 
european în funcție de puterea financiară 
și valoarea echipelor care compun urnele 
la tragerea la sorți a competițiilor de pe 
“Bătrânul continent”. Nici vorbă.

Dar nu pot să nu observ că, an după 
an, distanțele în timp și spațiu, cu totul 
paradoxal, se măresc, devin tot mai acut 
apăsătoare, între ceea ce se joacă în 
Vestul Europei și ceea ce se întâmplă cu 
calitatea meciurilor din Est. Și nu mă refer 
aici doar la echipele angrenate în UEFA 
Champions League, în Europa League sau 
în Conference, ci și la valoarea cumulată a 
selecționatelor naționale. Ideea e ușor de 
detectat, nu mai insist.

Ceea ce contează foarte mult în 
toată această ecuație sunt fondurile de 
dezvoltare, ca să mă exprim cu totul și 
cu totul eufemistic…Banii, investițiile 

financiare extraordinare în aducerea de 
jucători, dar și în creșterea și pregătirea 
celor autohtoni, de unde și nivelul ridicat 
al selecționatelor. Nu neapărat și aria de 
selecție, criteriu la care Belgia, Olanda 
sau Croația, de exemplu, nu excelează. 
Dar fotbalul lor e, de cele mai multe 
ori, superior unor echipe naționale cu o 
capacitate mult mai mare la acest capitol, 
totuși important.

Avem deja, de câteva ore, și componența 
grupelor în sezonul 2023-2024 al 
competițiilor despre care am amintit mai 
sus și mă gândesc că și fotbalul românesc 
putea fi mai sus. Nu vreau să insist acum 
pe subiect, mai ales că scriu acest editorial 
cu ceva timp înainte de disputarea 
meciurilor retur din play-off-ul UEFA 
Conference League, unde reprezentantele 
Superligii noastre sunt destul de aproape 
de o calificare în grupe, după ce Farul 
Constanța a învins în prima manșă, 
jucată pe terenul de la Ovidiu, cu 2-1 pe 
finlandezii de la HJK Helsinki, iar SEPSI 
OSK Sfântu Gheorghe a remizat, acasă, 2-2, 
cu echipa norvegiană Bodo Glimt!

În cele din urmă, putem concluziona că 
nu sunt mai multe trepte ale timpului, și, 
totuși, o singură Europa. Ceea ce trebuie să 
facă fotbalul din Est este să se sincronizeze 
metodelor de lucru manifestate în 
Vest, pentru că, e limpede, la resursele 
financiare din Premier League sau La Liga 
nu vom ajunge prea curând. Nu în viitorul 
previzibil, în orice caz. Europa nouă se 
depărtează cu rapiditate de cea veche, iar 
fotbalul românesc trebuie să prindă acest 
tren al performanțelor. Nu de mult, s-a mai 
urcat în el, ba chiar a călătorit în vagoanele 
de lux.
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INTERVIU

Interviu cu Louis Munteanu        
(Farul Constanţța)
  realizat de Sorin Teodoreanu și Octavian Țopa

1 Bine ai revenit în 
SuperLigă! Care 
sunt gândurile tale 

acum?

Bună ziua, mulțumesc 
frumos. Mă bucur foarte 
mult că am revenit, sper să 
am evoluții cât mai bune 
pentru că sunt atacant 
și asta mi-am propus, 
adică să am cât mai multe 
realizări ofensive pentru 
echipa mea.

2 Farul a rămas 
aproximativ în 
aceeași formulă, 

te-ai întâlnit cu aproape 
toți colegii. A plecat doar 
Denis (n.n. Alibec), dar a 
venit Constantin Budescu. 
Cum crezi că vei colabora 
cu el?

Sunt convins că mă voi 
înțelege foarte bine cu el, 
are foarte multă calitate 
și experiență. Dacă vom fi 

sănătoși, vom face meciuri 
spectaculoase împreună.

3 Cum ți-ai petrecut 
vara?

Nimic neobișnuit, ca 
să zic așa. Am plecat 
imediat după terminarea 
campionatulul nostru în 
Italia, am făcut pregătirea 
cu Fiorentina și, la 
finalul ei, conducătorii și 

Louis Munteanu s-a născut pe 16 iunie 2002, la Vaslui, a fost elevul Academiei Gheorghe 
Hagi și a debutat în prima ligă la doar 17 ani și patru luni, pe 27 octombrie 2019, în partida 
Dinamo – Farul 3-2. În prezent, este în proprietatea echipei italiene Fiorentina, care a a 
ales să-l împrumute, pentru al doilea an consectiv, Farului Constanța. 

A terminat sezonul trecut al SuperLigii cu zece goluri și șase pase decisive, fiind omul-
cheie în meciul tensionat cu FCSB, care a adus titlul de campioană echipe dobrogene. 
Revenirea atacantului în acest sezon a fost la fel de spectaculoasă! A marcat două doluri 
în poarta Universității Craiova chiar la debut, fiind desemnat ”Omul meciului”. Idolul său 
este Robert Lewandowski.
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antrenorii au decis că voi 
fi din nou împrumutat un 
sezon.

4 Ce a contat în 
alegerea ta, 
pentru că după 

un sezon foarte bun 
cu Farul, în care ai ieșit 
campion, cu siguranță că 
au fost și alte opțiuni?

Am fost decis să vin aici, 
vreau să adun cât mai 
multe meciuri. Au fost 
și alte variante, dar nu 
au contat pentru mine. 
Așa cum am spus mai 
devreme, vreau să fac 
diferența meci de meci 
și să-mi ajut echipa să-și 
îndeplinescă obiectivele. 
Am urmărit toate 
meciurile Farului de până 
acum, atât din campionat, 
cât și din cupele europene, 
mi-aș fi dorit să fiu și eu 

lângă colegii mei, să-i 
pot ajuta la o adică. Din 
păcate, nu s-a putut mai 
repede, dar sunt fericit că 
s-a întâmplat așa până la 
urmă.

5 Ai încheiat sezonul 
trecut cu un gol 
istoric pentru 

Farul. Acum, la revenirea 
în SuperLiga României, ai 
adus victoria echipei tale 
împotriva Universității 
Craiova cu două goluri 
spectaculose ... 

(Zâmbește) M-am bucurat 
mult pentru aceste două 
goluri! Așa s-a întâmplat și 
anul trecut, în primul meci 
țin minte că am intrat în 
ultimele 30 de minute și 
am întors scorul cu FC 
Voluntari de la 1-2, apoi am 
dat alte două goluri și în 
următorul, cu CFR. Mi-am 

propus că în acest sezon să 
fiu mult mai bun decît în 
precedentul.

6 Cât de importantă 
a fost victoria 
cu Universitatea 

Craiova, mai ales că 
veneați după trei 
înfrângeri în campionat?

Mai important este că 
am făcut un meci bun, iar 
suporterii au fost fericiți 
alături de noi. Nu contează 
realizările mele personale 
atât timp cât nu se pun 
în slujba echipei. De asta 
sunt ”nouar”, trebuie să 
fiu în careu la capătul 
tuturor centrărilor venite 
de la coechipieri. Mă bucur 
că am fost inspirat și că 
nu i-am dezamăgit. Nici 
pe ei, nici pe cei care au 
încredere în mine și nici pe 
fantasticii noștri suporteri.
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INTERVIU

Interviu cu Paul Iacob  
(FC Rapid 1923)
  realizat de Lucian Ionescu și Octavian Țopa

1 Cui i se datorează 
transferul tău la 
Rapid?

În primul rând, cred că 
datorită evoluțiilor bune 
pe care le-am avut la 
Chindia, în cei doi ani în 
care consider că am făcut 
performanță acolo și, în 
al doilea rând, lui Daniel 
Niculae (n.n. președintele 
FC Rapid 1923), care a 
văzut potențialul meu și a 
vrut cu tot dinadinsul să 
mă aducă la echipă.

2 Ce înseamnă 
faptul că ai 
devenit titular în 

linia de apărători?

Faptul că am devenit 
titular înseamnă pentru 
mine o normalitate, 
deoarece tot timpul 
am fost convins că am 
valoarea necesară pentru a 
juca la Rapid.

3 Încrederea pe 
care ți-o acordă 
Cristiano Bergodi 

(n.n. antrenor FC Rapid 
1923) te motivează 
suplimentar?

Este ceva normal, când un 
antrenor te folosește mai 
des și îți acordă încrederea 
de care ai nevoie, să vrei să 
faci cât mai mult pentru el! 
Cred, totodată, că și eu am 
reușit să-i demonstrez că 
sunt unul dintre jucătorii 
pe care se poate baza 
oricând.

Paul Alexandru Iacob este un constănțean născut pe 21 iunie 1996. Crescut de mic 
la Academia Gheorghe Hagi, a fost împrumutat, rând pe rând, la Gaz Metan Mediaș, 
FC Brașov, ASA Tg. Mureș și Dunărea Călărași. După alte două sezoane la Chindia 
Târgoviște, cei de la Rapid i-au văzut potențialul de creștere și l-au achiziționat definitiv.
În prezent, pare să-și fi găsit locul de titular în centrul defensivei rapidiste. Are două 
selecții la naționala U 21 și gânduri seriose de viitor.
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4 Aportul 
suporterilor te 
motivează în 

plus?

E știut că suporterii fac 
totul să te împingă de la 
spate! Așa mi se întâmplă 
și mie aici, și la fiecare 
meci încerc să dau tot ce 
am mai bun din mine. 
Pentru că știu că ei suferă 
și se dăruiesc cel mai 
mult echipei, chiar dacă, 
spre deosebire de noi, nu 
au nimic de câștigat din 
punct de vedere material. 

5 În acest sezon, 
Rapid poate avea 
forța de a cuceri 

un trofeu?

Rapid va trebui să 
găsească forța necesară 
de a cuceri un trofeu în 
fiecare an. Mi se pare un 

lucru obligatoriu ca Rapid 
să cucerească trofee în 
fiecare sezon. Cu siguranța, 
și anul acesta vom încerca. 
Cred că cel mai mult vor 
conta detaliile. Pentru a 
ne atinge obiectivele, totul 
stă în detaliile care unora li 
par lipsite de importanță. 
Cât timp faci și cele mai 
mici lucruri așa cum 
trebuie, poți să te aștepți la 
rezultatele dorite.  

6 Îți dorești un 
transfer în 
străinătate?

Orice fotbalist îți dorește 
un transfer în străinătate. 
Mi-aș dori să  se întâmple 
așa, dar nu fac un caz din 
povestea asta pentru că, 
atât timp cât sunt la Rapid, 
consider că am ajuns 
la cel mai înalt nivel din 

România. Cu siguranță 
că îmi doresc să fac pasul 
următor cândva, dar, dacă 
nu se va întâmpla asta, 
voi fi mulțumit că sunt la 
acest club și îmi doresc să 
rămân toată cât mai mult 
în familia Rapid.

7 Echipa națională 
este un vis care 
poate deveni 

realitate?

Echipa națională nu este 
un vis, este un obiectiv. 
Normal că îmi doresc și 
cred că sunt din ce în 
ce mai aproape să-l pot 
atinge. Așa cum am mai 
spus, consider că sunt la 
echipa cu cel mai ridicat 
nivel din România și, dacă 
voi avea în viitor evoluții 
foarte bune, cu siguranță 
voi reuși să fac și acest pas.
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Am mai scris-o, o să mai scriu: după 
acea zi de 1 iunie 1975, când tata m-a 
dus pentru prima oară la meci, la acel 
România – Scoţia 1-1 (Dudu, din centrarea 
lui Zoli Crişan, respectiv Mc Queen, în 
ultimul minut, ca o fatalitate care avea să 
mă urmărească o viaţă…), a trecut multă 
vreme până să văd şi următorul meci.

De aceea, ce s-a întâmplat în luna 
aceea, când Craiova şi-a câştigat dreptul 
la prima finală de Cupă, mi-a scăpat 
atunci. Semifinala ei cu ASA Tg. Mureş 
mi-a rămas, până s-o văd la „Replay” 
după 35 de ani, ascunsă şi memoriei, şi 
senzaţiilor.

Mult mai pregnantă mi se pare însă 
cealaltă semifinală, cea dintre Steaua şi 
Rapid, cu eroul ei incredibil, prietenul 
meu de azi, Nae Manea, cel care, în 
finală…

Dar să nu anticipez. Deci. A fost 
odată-n România…Totul s-a întâmplat 

în ultima săptămână din iunie 1975, mai 
exact pe 25 iunie, zi fixată de conducerea 
Federaţiei de atunci pentru disputarea 
semifinalelor Cupei României. În prima 
dintre ele, pe stadionul „Petrolul” din 
Ploieşti, fosta campioană Universitatea 
Craiova îşi câştiga dreptul la prima finală 
din istorie, eliminând ASA Tg. Mureş 
cu 4-2, după executarea loviturilor de 
pedeapsă. În timpul celor 90 de minute 
fusese 1-1 între trupa lui Balaci şi cea a lui 
Bölöni.

În fine, pe seară, în nocturnă, în 
aceeaşi zi de 25 iunie 1975, pe un stadion 
„23 August” arhiplin, Rapid, care abia 
promovase din „B” cu câteva săptămâni 
în urmă, îşi încerca şansa în faţa Stelei. 
Era însă un meci mult mai dezechilibrat, 
la o primă vedere, decât cel de la Ploieşti, 
unde campioana din ’74, „U” Craiova, 
eliminase vicecampioana din chiar acel 
an 1975, ASA Tg. Mureş. E drept, Rapid 
avea în palmares 8 Cupe ale României, 
dar 7 dintre ele fuseseră cucerite între 
anii 1935 – 1942, doar una venise în Grant 
după război, în 1972, după finala cu Jiul, 
2-0.

Steaua, deşi terminase acel campionat 
pe 5, la egalitate cu Reşiţa, avea totuşi 
11 Cupe şi 7 titluri în palmares. Apropo 
de titluri, Rapid îl cucerise pe primul în 
1967, iar Steaua pe ultimul, anul următor, 
în 1968. Dincolo de toate însă, Steaua 
devenise în acei ani marea specialistă a 
competiţiei, între 1966 şi 1971, cucerind 
5 trofee, iar ultimele 3 îl propulsaseră pe 
antrenorul ei de atunci, Ştefan Covaci, 
la cârma campioanei Europei, Ajax 
Amsterdam.

Dar să revenim la povestea acelei 
nopţi. Semifinalele se jucau târziu, faţă 
de alţi ani, spre mijlocul verii. Asta pentru 
că inundaţiile puseseră stăpânire pe 
ţară, cu consecinţe catastrofale în multe 

CRONICĂ

Magnificul Nae Manea
  realizată de Marius Mitran
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regiuni, făcând imposibilă disputarea 
mai multor etape, atât în Cupă, cât şi în 
campionat. Ales preşedinte al Republicii 
Socialiste cu exact un an în urmă, 
Nicolae Ceauşescu condusese personal 
operaţiunile de salvare a sinistraţilor, cu 
sceptrul de rege-preşedinte roşu, ceea 
ce chiar era.

În fine, echipele intră pe teren. Super-
favorita Steaua, cu Moraru în poartă, un 
puşti de doar 19 ani, apoi cu Anghelini, 
Sameş, venit de la Craiova, Lajos 

Sătmăreanu, veteranul de la Guadalajara 
şi Vigu – fundaşi. La mijloc jucau Liţă 
Dumitru, campion cu Rapid în ’67 şi 
omul care-l ţinuse pe Pele în Mexic, la 
Mondiale, Iordănescu şi Aelenei. În faţă, 
experimentatul Pantea, Viorel Năstase şi 
Marcel Răducanu. Antrenor era celebrul 
TT, Titi Teaşcă, secondat de „profesorul” 
Constantin şi de tânărul, avea 38 de ani, 
Emerich Jenei.

De partea cealaltă Ion Motroc, la 
fel de tânăr ca Jenei, şi Vasile Copil 
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începuseră cu Ioniţă în poartă, şi el tot 
un puşti, tot de 19 ani, apoi Pop, Grigoraş, 
Florin Marin şi Octavian Niţă pe linia de 
apărare, apoi Angelescu, Marin Stelian 
şi Râşniţă, la mijloc Iordan, Sandu 
Neagu, eroul de la Mondialul mexican 
şi Nae Manea, eroul poveştii noastre. 
Dacă Ioniţă, la 19 ani, îşi câştigase lejer 
locul în poarta giuleştenilor, fiindcă 
Rică Răducanu era deja pe picior de 
plecare, după 10 ani în Grant (voia să 
fie student la Sportul şi avea să ajungă 
acolo pentru trei sezoane), ei bine Nae 
Manea, şi el îşi câştigase pe merit postul. 
De atacant. Doar că în urmă cu un an, 
când Rapid retrogradase, puştiul de 18 
ani fusese oprit de la efort de medici, 
iar diagnosticul sunase crunt: hepatită. 
Încet-încet, în toamna lui ’74, Nae îşi reia 
antrenamentele, Rapid se instalează 
în fotoliul de lider în Divizia B, iar în 
noiembrie, în „16”-imile Cupei, feroviarii 
elimină pe Dinamo, liderul şi viitoarea 
campioană.

Toate acestea nu trec neobservate 
şi, cu câteva zile înaintea semifinalei, 
o comisie medicală de la Spitalul 
Militar descoperă în arhivă că soldatul-
pacient Manea Niculae trebuie internat 
de urgenţă. Forţat. „Un general m-a 
ameninţat că dacă fug din spital mă 
trimite la Tribunalul Militar”, îşi va aminti, 
peste 40 de ani, Nae. Vicky însă, iubita 
atacantului şi actuala soţie, îl aşteaptă 
cu un taxi în faţa Gării de Nord, la ora 
când primii spectatori încep să-şi ocupe 
sectoarele pe „23 August”. Nae iese 
în curtea Spitalului Militar, în papuci 
şi halat, ca să nu atragă atenţia şi nu 
atrage, e un pacient cuminte. Asta 
până când, rămas singur pe o alee, sare 
gardul şi sprintează apoi spre taxiul 
care îl aştepta. De aici – viteză spre 
Vatra Luminoasă, la „23 August”. În 
câteva minute se aud deja scandările 
suporterilor stelişti, dar şi ale rapidiştilor, 
care-i dau fiori. Taxiul opreşte, Vicky 
achită nota, Nae ţâşneşte din maşină 
spre intrarea către vestiare, când, hop!, 
un miliţian îi pune mâna în piept şi îl 

opreşte. „Ce-i cu tine, mă? Ce cauţi aici?” 
„Sunt manea, joc la Rapid, trebuie să 
intru, mă aşteaptă echipa!” Povesteşte 
Nae: „Miliţianul a chemat ajutoare, a 
crezut că-s scăpat de la nebuni când 
m-a văzut cum eram îmbrăcat. Până la 
urmă i-am convins, am făcut tărăboi de 
m-a auzit Motroc, a venit şi s-a crucit 
când m-a văzut, de unde ai scăpat, mă, 
în halul acesta vii la meci?!, hai, intră, 
echipează-te, Doamne, cum poţi să arăţi, 
în ce hal!”

Nae Manea intră însă în „11”-le 
Rapidului şi e MVP-ul partidei. Steaua 
deschide scorul în minutul 72, prin 
legendarul Lajos Sătmăreanu, „cap” după 
un corner de pe partea dreaptă bătut 
de Aelenei. Cu două minute înainte de 
final, Rapid egalează prin Râşniţă, după 
o acţiune plecată de la Florin Marin şi 
continuată de Savu. În prelungiri nu se 
mai marchează şi se ajunge la lovituri 
de departajare. După primele serii de 
câte 5, Steaua şi Rapid sunt încă la 
egalitate, cu Nae Manea transformând 
ultimul penalty. Se trece la o nouă serie 
şi Moraru apără şutul lui Savu. Ioniţă 
scoate şi el de la vinclu şutul plasat al lui 
Aelenei, iar Nae Manea mai trage o dată. 
Regulamentul permitea să baţi din nou, 
după seria primelor 5 lovituri. Iar Manea 
transformă şi Rapid e în finală, cu două 
penalty-uri executate de pacient!

Finala din 12 iulie, cu Craiova, îl are 
din nou în luminile rampei pe Nae. 
Craiova deschide scorul prin Oblemenco, 
în minutul 54, dar Manea egalează 
în minutul 70 şi aduce a 9-a Cupă a 
României în Giuleşti, marcând iar în 
prelungiri, în minutul 100!

„După finală am fugit la mare cu 
Vicky, dar cei de la Armată au aflat şi 
m-au încorporat de pe plajă”, râde Nae, 
după 48 de ani de la acea vară lungă şi 
fierbinte. „Noroc că apucasem să beau o 
bere!...”

Cum vă spuneam, s-a întâmplat în 
România, acum 48 de ani, într-un Steaua 
– Rapid, pe „23 August”, locul actualei 
Arene Naţionale…

PAGINA 11

BULETIN INFORMATIV // 1 SEPTEMBRIE 2023



instatsport.com

vitalie.ciorici@instatsport.com
+40 759 100 011

Pentru demo sau ofertă 
ne puteți contacta la:

Soluții statistice și analitice pentru antrenori, jucători, 
scouteri, directori sportivi, ligi profesioniste, cluburi, 
federații

Platforma online InStat Scout cu video ale meciurilor

Rapoarte pentru meciurile proprii și echipele adverse

Rapoarte cu parametrii fizici ai jucătorilor

Servicii filmare și transmisiune online competiții 
sportivesportive

FOTBAL
BASCHET
FUTSAL
INSTAT TV



instatsport.com

vitalie.ciorici@instatsport.com
+40 759 100 011

Pentru demo sau ofertă 
ne puteți contacta la:

Soluții statistice și analitice pentru antrenori, jucători, 
scouteri, directori sportivi, ligi profesioniste, cluburi, 
federații

Platforma online InStat Scout cu video ale meciurilor

Rapoarte pentru meciurile proprii și echipele adverse

Rapoarte cu parametrii fizici ai jucătorilor

Servicii filmare și transmisiune online competiții 
sportivesportive

FOTBAL
BASCHET
FUTSAL
INSTAT TV


